
بررس�ي دقي�ق مي�زان تس�هيلات پرداختي 
بانك ها،دليل ركود حاكم بر بازار ساخت مسكن 
را در كشور پرده برداري مي كند. در شرايطي كه 
براساس طرح جامع مسكن، ساخت سالانه يك 
ميليون مسكن از سال 1395 تا سال 1405 براي 
سامان بازار مسكن را به عنوان نياز مطرح كرده، 
اما در طول سال هاي گذش�ته در بهترين حالت 
بين 300 تا 350 هزار واحد مسكوني به بازار عرضه 
شده است. همچنين بررسي تفكيك تسهيلات 
پرداختي نظام بانكي بيانگر آن است كه متأسفانه 
سهم بخش مسكن و ساختمان از حدود 17درصد 
به 6 درصد رس�يده است. اين نابس�اماني ها در 
حالي است كه دولت س�يزدهم بايد سالانه يك 
ميليون مسكن بسازد، اما تاكنون قرارداد كمتر از 
110هزار واحد مسكوني براي پرداخت تسهيلات 
از سوی بانك مسكن منعقد ش�ده و آمار ساير 
بانك ها در پرداخت تسهيلات مشخص نيست. 
ساماندهي بازار مس��كن و افزايش س��اخت و ساز 
سالانه،پاشنه آشيل دولت سيزدهم است، چراكه يكي 
از وعده هاي انتخاباتي رئيس جمهور ساخت سالانه 
يک ميليون واحد مسكوني است كه در چهار ساله 
دولت به 4ميليون واحد خواهد رسيد. در سال جاري 
با افزايش قيمت مصالح ساختماني و عدم همكاري 
سيستم بانكي براي پرداخت تسهيلات طرح ملي 
مسكن با چالش هايي روبه رو شد. نمايندگان مجلس 
با پيگيري روند سرعت كار از عدم همكاري سيستم 
بانكي گله مي كنند و معتقدن��د، اگر اين طرح ملي 
به بخش خصوصي واگذار مي ش��د، ش��ايد سرعت 
بيشتری مي گرفت. براساس آمار ساخت مسكن در 9 
سال گذشته شرايط مطلوبي نداشته و مروري بر آمار 
ساخت و ساز، به وضوح اين مسئله را روشن مي كند. 
بررسي دقيق ميزان تس��هيلات پرداختي بانک ها 
از مهم ترين ركود بازار س��اخت مس��كن در كشور 
پرده برداري مي كند. در شرايطي كه براساس طرح 
جامع مسكن، ساخت سالانه يک ميليون مسكن از 

سال 1395 تا سال 1405 براي سامان بازار مسكن 
را به عنوان نياز مطرح كرده، اما در طول س��ال هاي 
گذش��ته در بهترين حالت بين 300 ت��ا 350 هزار 
واحد مسكوني به بازار عرضه شده است. در اين راستا، 
بررسي تفكيک تسهيلات پرداختي نظام بانكي بيانگر 
آن است كه سهم بخش صنعت در 10 سال گذشته 
تقريباً ثابت بوده و س��هم بخش كشاورزي كاهش 
اندكي داشته است، اما متأسفانه سهم بخش مسكن 
و ساختمان از حدود 17درصد به 6درصد رسيده و 
در مقابل س��هم بخش خدمات و بازرگاني از حدود 

42درصد به 56درصد افزايش پيدا كرده است. 
به معناي ديگر ركود شكل گرفته در ساخت مسكن 
و به دنبال آن فشار تقاضا و نابساماني بازار از كاهش 
تسهيلات پرداختي نظام بانكي تأثير گرفته است. در 
اين ارتباط، پروانه اصلاني، مديركل دفتر اقتصاد و 
مسكن وزارت راه و شهرس��ازي معتقد است: »اگر 
آمار مرتبط با حوزه س��اخت را به ط��ور دقيق نگاه 
كنيم، متوجه خواهيم شد كه ساخت مسكن ارتباط 
مستقيمي با تسهيلات بانكي داشته و هرگاه سهم 
اين تسهيلات توسط بانک كاهش پيدا كرده، شاهد 

كاهش توليد مسكن بوده ايم.«
  سهم نزولي مسكن از تسهيلات بانكي

مسئله پرداخت نشدن تسهيلات مسكن در شرايطي 
اتفاق مي افتد كه انتهاي س��ال 98،  شوراي پول و 
اعتبار به عنوان عالي ترين بخش تصميم گيري نظام 
بانكي با دستور شخص رئيس جمهور به بانک ها ابلاغ 
كرده بود كه 20 درصد از تسهيلات پرداختي خود را 

به حوزه ساخت مسكن اختصاص دهند. 
در همين راستا، محمود محمودزاده، معاون مسكن و 
شهرسازي وزارت راه و شهرسازي با انتقاد از عملكرد 
نظام بانك��ي مي گويد:»متأس��فانه برخلاف تأكيد 
رئيس جمهور، وزير راه و شهرس��ازي و رئيس بانک 
مركزي، نه تنها از ارائه 20درصد تسهيلات پرداختي 
بانک به حوزه مسكن محقق نشد، بلكه اين آمار از 
13/5 درصد در سال 97 به تنها 7 درصد در سال 98 

كاهش پيدا كرد و در 9 ماهه ابتدايي سال 99 نيز به 
كمترين ميزان 10 سال اخير يعني كمتر از 5 درصد 

نزول پيدا كرده است.«
در چنين شرايطي كه نظام بانكي كشور، علاقه اي  
به پرداخت تسهيلات ساخت مسكن از خود نشان 
نداده و ترجيح مي دهد كه منابع مالي خود را در قالب 
تسهيلات كوتاه مدت به بخش غير مولد اقتصاد دهد، 
مشخص نيست كه آينده بازار مسكن بدون تأمين 
مالي ساخت و به دنبال آن كاهش عرضه به چه سمت 

و سويي هدايت مي شود. 
براساس جزئيات اجراي قانون جهش توليد مسكن، 
افزايش سقف تسهيلات طرح نهضت ملي مسكن از 
100ميليون تومان به مي��زان 450 ميليون تومان 
براي ش��هر تهران، 400 ميليون تومان براي ساير 
كلانشهرها، 350 ميليون تومان براي مراكز استان، 
300 ميليون تومان براي س��اير مناطق ش��هري و 
250 ميليون تومان براي مناطق روستايي به ازاي 
هر واحد و همچني��ن افزاي��ش دوره بازپرداخت از 
12سال به 20سال و در مجموع پرداخت 20 درصد 
از تسهيلات پرداختي نظام بانكي جزء تكاليف نظام 

بانكي به حساب مي آيد. 
  پرداخت تسهيلات معادل 11 درصد تكليف 

قانوني بانك ها
مس��ئله پرداخت تسهيلات به س��اخت مسكن به 
اندازه اي مهم اس��ت كه مجلس ش��وراي اسلامي 
تاكنون پيگيري هاي متعددي براي اجراي اين قانون 
انجام داده اس��ت. با وجود پيگيري هاي نمايندگان 
مردم تا اين لحظه قرارداد كمتر از 110 هزار واحد 
مسكوني براي پرداخت تس��هيلات از سوی بانک 
مسكن منعقد شده و آمار ساير بانک ها در پرداخت 
تسهيلات مشخص نيست. به معناي ديگر با وجود 
گذش��ت پنج ماه از س��ال درحالي كه تأمين مالي 
ساخت يک ميليون مسكن تكليف قانوني نظام بانكي 
است، كمتر از 110 هزار واحد مسكوني موفق به اخذ 

قرار داد تأمين مالي شده اند. 

  فع�لًا اندازه س�اخت 5 مت�ر در واحد پول 
جمع آوري شده 

همچنين محمدرضا رضايي كوچي، رئيس كميسيون 
عمران در گفت وگو با پارسينه از مشكلات پيش روي 
دولت در ساخت مسكن ملي و نحوه قيمت گذاري 
واحد هاي نهضت ملي مسكن مي گويد:  »در حالي 
كه بس��ياري از متقاضيان آورده اوليه 40 ميليون 
توماني را واريز كرده اند و قرارداد ساخت با هزينه هر 
متر5/5ميليون تومان منعقد شده، اما امروز هزينه 
تمام شده ساخت هر متر خانه حداقل به 8 ميليون 

تومان رسيده  است.«
وي با بيان اينكه در حال حاضر هيچ كسي از قيمت 
نهايي و انتهاي قيمت گذاري واحد هاي نهضت ملي 
مسكن خبر ندارد، مي افزايد: »دولت با پيمانكاران در 
مقطعي با قيمت ساخت 5/5 ميليون تومان توافق 
و قرارداد منعقد كرده، اما به طور قطع با توجه نرخ 
تورم امروز امكان ساخت و پايان پروژه با قيمت 5/5 
ميليون تومان وجود ندارد. ادامه كار با اين قيمت هاي 
باعث مي ش��ود پيمانكاران كيفي��ت واحدها را به 
ش��دت كاهش دهند كه منجر به ايجاد مشكلاتي 

خواهد شد.«
رئي��س كميس��يون عم��ران مجل��س تأكي��د 
مي كند:»موض��وع قابل تأمل اين اس��ت كه هيچ 
قيم��ت مقطوعي از اي��ن واحدها به م��ردم اعلام 
نشده و كسي نمي داند در پايان قيمت واحد 100 
متري چه قيمتي خواهد رسيد. تنها چيزي كه به 
متقاضيان اعلام شده، اين است كه فعلًا در مرحله 
اول 40 ميليون تومان به عن��وان آورده اوليه واريز 
كنند تا ببينند بعدها چه پيش مي آيد. متأس��فانه 
روند س��اخت و تحويل پروژه نهضت ملي مسكن 
مبهم اس��ت و اگر اين روند ادامه پي��دا كند دچار 

مشكل مي شويم.«
رضايي كوچي مي افزايد:»توجه داشته باشيم دولت 
بايد نقش راهبري داشته باشد. دولت در اين پروژه 
پيمانكار نيست و بايد زمين و تسهيلات را فراهم كند 
و مصالح س��اختماني را با قيمت مناسب در اختيار 
مردم بگذارد و سازندگان حمايت كند تا انبوه سازان 
وارد خانه سازي در اين پروژه شوند، اما در حال حاضر 
دولت خودش در نقش پيمانكار وارد شده و اين اقدام 
تخلف است، چراكه باعث مي شود سرعت و كيفيت 

كار كاهش پيدا كند.«
رئيس كميسيون عمران درباره گزارش پيشرفت از 
طرح نهضت ملي مسكن كه وزير راه و شهرسازي در 
مجلس ارائه داده، اظهار مي دارد: »طبق گزارش ارائه 
شده تا به امروز توانسته اند به اندازه 2 ميليون واحد 
مسكوني زمين تأمين كنند كه اين اقدام قابل دفاعي 
است، اما دولت بايد به فكر ايجاد زيرساخت ها باشد 
كه براي اين اقدامات تنها منابع مالي آن همان آورده 
40 ميليون توماني مردم است كه به عبارت ديگر به 
اندازه 5 الي 6متر واحدها پول جمع آوري شده است. 
از آنجا كه مخاطب اين طرح اقشار كم درآمد هستند، 
براي تأمين مالي به متقاضيان هم نمي توانند فشاري 
وارد كنند. در نهايت راهكار اصلي همان توليد مسكن 
است اما وزير راه و شهرسازي هم مي گويد پولي براي 
ساخت مسكن ندارد و تأمين منابع مالي كند پيش 

مي رود كه درست هم است.«
به نظر مي رس��د وعده هاي مس��كني دول��ت، با به 
خط كردن سيس��تم بانكي و نظارت بر بازار مصالح 
ساختماني تحقق يابد. به ش��رطي كه بودجه مورد 
نياز در اختيار وزارت راه قرار گيرد و نرخ ساخت و ساز 

روزانه گران نشود. 
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بانک ها همچنان ضد نهضت مسکن!
بررسي تفكيك تسهيلات پرداختي نظام بانكي بيانگر آن است كه سهم بخش صنعت در 10سال گذشته تقريباً ثابت بوده و سهم 

بخش كشاورزي كاهش اندكي داشته، اما متأسفانه سهم بخش مسكن و ساختمان از حدود 17 درصد به 6درصد رسيده است 

الزام توليدكنندگان روغن به كاهش قيمت
همانطور كه توليد كنن�دگان روغن با ح�ذف ارز ترجيحي قيمت 
تولي�دات خ�ود را بلافاصل�ه افزاي�ش دادن�د، اكن�ون ني�ز بايد 
با كاه�ش قيم�ت مواداولي�ه، قيمت تولي�دات را كاه�ش دهند. 
عليرضا شه پرست، مديركل صنايع غذا و دارو وزارت صنعت، معدن و 
تجارت از ابلاغ مصوبات ستاد تنظيم بازار درخصوص صفرشدن سود 
بازرگاني براي واردات روغ��ن خام و دانه روغني و ع��زم  جدي وزارت 
صمت براي رفع موانع توليد و حمايت عملي از حقوق مصرف كنندگان 

خبر داد. 
وی با بيان اينكه عزم  جدي وزارت صنعت معدن و تجارت معطوف به 
رفع موانع توليد و حمايت عملي از حقوق مصرف كنندگان قرار گرفته 
است، گفت: در همين راس��تا هماهنگي هاي لازم براي كاهش قيمت 
براي انواع روغن هاي خوراكي با توليدكنندگان اين حوزه انجام ش��ده 
است. حمايت از توليدكنندگان و حقوق مصرف كنندگان به طور متوازن 

در دستور كار وزارت صمت قرار دارد. 
همچني��ن محمدمه��دي ب��رادران، مع��اون صنايع وزي��ر صمت در 
گفت وگو با فارس در مورد الزام توليد كنندگان به كاهش قيمت روغن 
خوراكي اظهار داشت: با توجه به كاهش نرخ جهاني و حقوق گمركي 
دستورالعمل كاهش 10 تا 25 درصدي قيمت انواع روغن خواركي به 
كارخانجات ابلاغ گرديده و از روز شنبه 8 مرداد لازم الاجرا شده است. 
مع��اون صنايع عموم��ي وزارت صمت بيان داش��ت: در ب��ازار رقابتي 
همانطور كه با افزاي��ش قيمت مواداوليه توليد كنن��دگان قيمت ها را 
افزايش مي دهند  بايد با كاهش قيمت   مواداولي��ه نيز قيمت توليدات 

خود را كاهش دهند. 
وي افزود: بعد از حذف ارز ترجيح��ي قيمت ها روغن خوراكي افزايش 
يافت. به عن��وان مثال قيمت ي��ک بطري روغن خوراك��ي از 13هزار 
تومان به 60هزار تومان رس��يد و توليد كنندگان بلافاصله اين افزايش 
قيمت ها را اعمال كردند، بنابراين اكن��ون نيز با كاهش جهاني قيمت 
مواداوليه بايد قيمت توليدات خود را كاه��ش دهند. توليدكنندگان 
در آن بره��ه زماني با افزايش قيمت س��ود كردند، اكن��ون نيز قيمت  
 مواداوليه كاهش يافت��ه و بازار رقابتي ايجاب مي كن��د كه قيمت ها را 

كاهش دهند. 
برادران در پاسخ به اين سؤال كه توليدات قبلي كارخانجات اكنون كه 
قيمت ها كاهش يافته بايد با چه قيمتي عرضه شود، گفت: براي اينكه 
روغن با كاهش قيمت 10 تا 25 درصدي به دس��ت مصرف كنندگان 
برس��د، توليدات قبلي در فروش��گاه هاي زنجيره اي با تخفيف عرضه 
مي ش��ود، به طوري كه در برخي از فروش��گاه هاي زنجي��ره اي روغن 
خوراكي با تخفيف بي��ش از 10 درصد و حتي ب��ا 20 درصد تخفيف 

عرضه مي شود. 
وي بيان داش��ت: در بازار رقابتي اگر توليد كنن��دگان روغن خوراكي، 
اين محصول را با قيمت هاي جديد عرضه نكنند بازار خود را از دس��ت 

مي دهند. 
معاون وزير صمت اظهار داشت: در حال حاضر در كارخانه ها قيمت هاي 
جديد روي محصولات درج مي شود و در بازديدي كه خط توليد برخي 

كارخانه ها داشتم اين موضوع رصد شده است. 
معاون صنايع عمومي وزي��ر صمت درباره درخواس��ت انجمن روغن 
براي ب��ه تعويق انداخت��ن درج قيمت ه��اي جديد گف��ت: موافقت با 
اين درخواس��ت به ضرر مصرف كننده بود و روزان��ه چندهزار ميليارد 
 تومان به مصرف كننده ضرر مي زد، بنابراين با درخواست آنها موافقت 

نشده است. 

قيمت مرغ به زير نرخ مصوب رسيد
تصور مي شد كه در ماه محرم به دليل افزايش تقاضا قيمت ها افزايش 
يابد، اما گزارش ميداني از بازار تهران نشان مي دهد كه قيمت مرغ 
زير نرخ مصوب بازار عرضه مي شود، پيش از اين زمان اصلاح يارانه ها 
ستاد تنظيم بازار نرخ مرغ را 59 هزارو 500 تومان اعلام كرده بود. 
براساس گزارش فارس، هر كيلو قيمت مرغ در بازار تهران به كيلويي 
46هزار و 800 تومان ب��ه فروش مي رود، در حالي كه هفته گذش��ته 

قيمت كيلويي 59هزار تومان بود. 
حبيب اس��دالله نژاد، رئيس اتحاديه مرغداران در گف��ت وگو با فارس، 
درخصوص دلايل كاه��ش قيمت مرغ، همزمان با آغ��از محرم گفت: 
س��ه دليل عمده براي كاهش قيمت مرغ در بازار وجود دارد؛ نخست 
اينكه قدرت خريد مردم پايين آمده و واقعاً تقاضا براي مرغ كم ش��ده 
اس��ت و اكنون عرضه در بازار بيش از تقاضا ش��ده و قيمت ها را پايين 

آورده است. 
مديرعامل اتحاديه سراسري مرغداران، درباره دليل دوم گفت: بدون 
توجه به هش��دارهاي كارشناس��ي، با اعلام وزارت جهادكش��اورزي 
جوجه ريزي ها در ماه هاي اخير افزايش يافته و به همين دليل در كنار 

كاهش تقاضا، باعث انباشت مرغ در ويترين مغازه ها شده است. 
وي با اشاره به دليل سوم كاهش قيمت مرغ گفت: در حالي كه انباشت 
مرغ در بازار وجود دارد، شركت پشتيباني امور دام هم سرعت عمل لازم 

براي جمع آوري مرغ مازاد ندارد. 
به گفته اين مسئول شركت پشتيباني امور دام كشور مسئول جمع آوري 
مرغ مازاد در كشور شده، اما با حركت كندي كه دارد نتوانسته تناسبي 

بين عرضه و تقاضا ايجاد كند. 
اسدالله نژاد تأكيد كرد: اكنون مرغداران در فروش هر كيلو مرغ 15هزار 
تومان ضرر مي كنند و ادامه اين روند توليد را در آينده كم خواهد كرد، 
به طوري كه جوجه ريزي در تير ماه به 90 ميليون قطعه رسيده و اين 

هشداري است براي توليد و افزايش قيمت در آينده. 

 اختيار افزايش حقوق بازنشستگان 
به وزراي عضو هيئت امناي سازمان 

بازنشستگي تأمين اجتماعي واگذار شد
حق�وق  افزاي�ش  تكلي�ف  تعيي�ن  ب�راي  دول�ت  هيئ�ت 
بازنشس�تگان، اختي�ارات خ�ود را ب�ه وزراي عض�و هيئ�ت 
امن�اي س�ازمان بازنشس�تگي تأمي�ن اجتماعي تفوي�ض كرد. 
به گزارش تس��نيم، پيرو دس��تور رئيس جمهور براي پيگيري بهبود 
وضعيت معيشتي بازنشس��تگان و پس از برگزاري نشست هاي مكرر 
معاون اول با نمايندگان بازنشستگان، هيئت دولت براي تعيين تكليف 
افزايش حقوق بازنشس��تگان، اختيارات خود را به وزراي عضو هيئت 

امناي سازمان بازنشستگي تأمين اجتماعي تفويض كرد. 
اعضاي هيئت امناي سازمان تأمين اجتماعي در دولت سيزدهم عبارتند 
از: احمد خاني نوذري )دبي��ر هيئت امنا س��ازمان تأمين اجتماعي(، 
احس��ان خاندوزي، اولياء علي بيگي، حميدرضا س��يفي، سيدمحمد 

ياراحمديان، مجيد دوستعلي، علي اصغر بيات و مسعود ميركاظمي. 
با توجه به اعلام رس��مي دولت، هيئت دول��ت راه دوم را انتخاب كرده 
و براي تعيين تكليف افزايش حقوق بازنشس��تگان، اختيارات خود را 
وزراي عضو به هيئت امناي س��ازمان بازنشس��تگي تأمين اجتماعي 

تفويض كرد. 
پورابراهيمي، رئيس كميس��يون اقتصادي مجلس همزمان با ارسال 
نامه رئيس مجل��س به رئيس جمه��ور گفته بود: دولت مكلف اس��ت 
مجدداً مصوبه هيئت امناي صندوق و ش��وراي عالي كار را در دس��تور 
كار قرار بده��د و اميدواريم اي��ن اقدام مجلس در لغ��و مصوبه هيئت 
وزيران اين فض��ا را فراهم كند ك��ه دولت با 38 درص��د موافقت كند 
 و هرچه س��ريع تر پرداخت بازنشس��تگان در كش��ور با ع��دد جديد 

اعلام شود. 

 هشدار به استان هاي كم كار 
در صدور سند تک برگ كشاورزي

براي رف�ع تداخ�لات اراضي كش�اورزي و ص�دور اس�ناد برخي 
اس�تان ها عملك�رد قابل قبول�ي داش�ته اند، اما وضعي�ت برخي 
استان ها مناس�ب نيس�ت و حتي مي توان گفت كه عملكردشان 
صفر بوده اس�ت، به ط�وري كه در اس�تان  هايي مانن�د كهگيلويه 
و بويراحم�د، آذربايج�ان ش�رقي، كردس�تان، خوزس�تان، 
بوش�هر و سيس�تان و بلوچس�تان عملك�ردي نداش�ته ايم. 
به گزارش تسنيم، سيدجواد س��اداتي نژاد، وزير كشاورزي در نشست 
قرارگاه ملي صدور اس��ناد و حفظ كاربري اراضي كش��اورزي اظهار 
داش��ت: با وجود بهبود عملكرد نس��بي س��ازمان امور اراضي در رفع 
تداخلات و صدور اس��ناد براي اراضي كش��اورزي بايد س��رعت اين 

پروژه ها افزايش يابد. 
وي گفت: با وجود بهبود عملكرد رفع تداخلات نسبت به هدف گذاري هاي 
انجام شده، عقب هستيم و لازم است هر چه سريع تر اشكالات موجود 
براي رفع تداخلات اراضي برطرف شود تا با سرعت بيشتري به اهداف 

موردنظر دست يابيم. 
س��اداتي نژاد بيان كرد: براي رفع تداخلات اراضي كش��اورزي و صدور 
اسناد برخي استان ها عملكرد قابل قبولي داشته اند، اما وضعيت برخي 
استان ها مناسب نيس��ت و حتي مي توان گفت عملكردشان صفر بوده 
است، به طوري كه در استان  هايي مانند كهگيلويه و بويراحمد، آذربايجان 
شرقي، كردستان، خوزستان، بوشهر و سيستان و بلوچستان عملكردي 

نداشته ايم. 
وي يادآور شد: اس��تان هايي كه عملكرد مناسبي براي رفع تداخلات و 
صدور اسناد براي اراضي كشاورزي نداشته اند در واقع اين موضوع را جزو 
اولويت هاي خود قرار نداده اند، در حالي كه اين مهم با توجه به تأثيراتي 
كه در امنيت غذايي كشور دارد بايد در اولويت قرار گيرد و حفظ اراضي 
كشاورزي جزو سياست هاي اصلي وزارت جهاد كشاورزي است كه بارها 

مورد تأكيد رهبر معظم انقلاب قرار گرفته است. 
وزير جهاد كشاورزي با هشدار به اس��تان هايي كه عملكرد مناسبي در 
صدور س��ند و رفع تداخلات اراضي نداش��ته اند، گفت: همزمان با ارائه 
گزارش يک ساله دولت، 31ش��هريورماه وضعيت استان ها را در صدور 
اسناد و رفع تداخلات اراضي مورد بررسي و ارزيابي مجدد قرار مي دهيم 
و با استان هايي كه عملكرد مناسبي نداشته اند، برخورد متناسب انجام 

مي شود. 
وزير جهاد كشاورزي گفت: حداقل 50 درصد اراضي كشور از نظر نصاب 
و محدوده اراضي مش��كلي ندارند كه براي صدور اراضي آنها مي توان با 

سرعت بيشتري اقدام كرد. 

مركز پژوهش هاي مجلس گزارش داد
 وزارت صمت 

مخالف ارائه گواهي اسقاط خودرو
طبق اعلام مركز پژوهش هاي مجلس اس�قاط هر خودرو فرسوده 
در ش�رايط فعلي س�بب كاهش مصرف 2000 ليتر بنزين در س�ال 
مي شود اما وزارت صمت مخالف ارائه گواهي اسقاط خودرو است. 
به رغم تكليف قانوني وزارت صمت و خودروسازان در حال پيگيري 
طرحي از طريق شوراي عالي هماهنگي اقتصادي سران قوا و هيئت 
وزيران هستيم كه به موجب آن خودروسازان به جاي ارائه گواهي 
اس�قاط خودرو مبلغي را به صندوق محيط زيس�ت واريز نمايند. 
مركز پژوهش ه��اي مجلس در گزارش��ي به موضوع اس��قاط خودرو 
و موتورس��يكلت پرداخت��ه و عنوان كرده اس��ت: قانون س��اماندهي 
صنعت خ��ودرو به تصويب مجلس ش��وراي اس��لامي رس��يده و در 
21 خرداد 1401 ابلاغ ش��ده اس��ت. در ماده 10 اين قانون ش��ماره 
گذاري خودروها و موتورسيكلت منوط به ارائه گواهي اسقاط توسط 
خودروسازان و موتورسيكلت س��ازان معادل 25درصد توليد ماهانه 
 شده است. اجراي اين ماده موجب رشد چشمگير اسقاط خودروهاي 

فرسوده مي شود. 
از جمله مزايا اسقاط خودروهاي فرسوده مي توان به كاهش آلودگي هوا 
و ارتقا سلامت مردم،كاهش مصرف سوخت و جلوگيري از وابستگي به 
واردات بنزين و ايجاد اشتغال اشاره كرد. احيا و اجراي طرح هاي اسقاط 
وسايل نقليه فرسوده در كشور به معناي رونق دوباره فعاليت در مراكز 
اسقاط و بازيافت وسايل نقليه فرسوده است. در كشور بيش از 220 مركز 
اسقاط وجود دارد و در هر مركز بين 30 تا 70 نفر اشتغال مستقيم دارند. 
بر اين اساس احياي طرح هاي اس��قاط به معناي ايجاد 11 هزار شغل 

مستقيم در كشور است. 
  مخالفت وزارت صمت با ارائه گواهي اسقاط خودرو

به گزارش مرك��ز پژوهش هاي مجلس با وجود اينك��ه در متن قانون 
ساماندهي صنعت خودرو صراحتاً عنوان شده است كه خودروسازان 
ملزم به ارائه گواهي اس��قاط هس��تند. وزارت صمت و خودروسازان 
در حال پيگيري طرحي از طريق ش��وراي عالي هماهنگي اقتصادي 
س��ران قوا و هيئت وزيران هس��تند كه به موجب آن خودروسازان به 
جاي ارائه گواهي اس��قاط خودرو مبلغي را به صندوق محيط زيست 

واريز نمايند. 
وزارت صمت مش��كلاتي مانن��د كمب��ود گواهي اس��قاط و افزايش 
هزينه خودروس��ازان را دليل مخالفت خود با اجراي اين قانون و ارائه 
پيشنهاد جايگزين، بيان مي كنند. اجراي اين طرح در عمل به معني 
توقف فرآيند اسقاط است زيرا مبلغ پيش��نهادي ناچيز است و امكان 
جايگزيني خودروهاي فرسوده با استفاده از آن ميسر نيست. با توجه 
به تورم، مبلغ تعيين شده به مرور زمان دچار كاهش ارزش مي شود. 
همچنين امكان انحراف منابع جمع شده در صندوق به ساير حوزه ها 

وجود دارد. 
با توجه به موارد فوق طرح پيش��نهادي وزارت صم��ت مغاير با راهبرد 
»تسريع روند اسقاط و از رده خارج كردن خودروهاي فرسوده« مطرح 
شده در سند تحول دولت و مغاير با متن قانون مصوب مجلس شوراي 

اسلامي است. 
به منظور تس��ريع فرآيند اسقاط خودرو و رفع مش��كلات مطرح شده 
بسته اي آماده شده كه اهم موارد مطرح شده در اين بسته به شرح زير 

است:
معادل س��ازي تمامی گواهي هاي اس��قاط با يكديگر صرف نظر از نوع 
س��وخت: با معادل س��ازي گواهي اس��قاط خودروها صرف نظر از نوع 
مصرف سوخت، مشكل كمبود گواهي اسقاط خودرو ديزل رفع مي شود.  
شارژگواهي اس��قاط به صورت خودكار در س��امانه اسقاط خودروهاي 
فرس��وده. همچنين در اولويت قرار گرفتن دارندگان خودرو فرس��وده 
در قرعه كشي خودرو مشروط به اسقاط تعيين محدوديت براي تردد 

خودروهاي فرسوده است.
ايجاد س��ازوكار اعطاي گواهي صرفه جويي سوخت مشروط به اسقاط 
خودرو: با اسقاط هر خودروسواري سالانه به طور متوسط 54 ميليون 
تومان در مصرف بنزين صرفه جويي مي ش��ود با اعطاي گواهي صرفه 
جويي به دارندگان خودرو فرسوده )مشروط به اسقاط خودرو( ميزان 
عرضه گواهي اسقاط به طور چش��مگيري افزايش مي يابد و مشكلات 

مطرح شده از سوی وزارت صمت رفع مي گردد. 
با توجه به موارد مطرح ش��ده نياز اس��ت كارگروهي متشكل از وزارت 
امور اقتص��ادي و داراي��ي، وزارت نفت، وزارت صمت، وزارت كش��ور و 
س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت به منظور تدوين آيين نامه ماده 10 
قانون ساماندهي صنعت خودرو تشكيل شود و آيين نامه مذكور با لحاظ 
الزامات مطرح ش��ده در متن قانون و بدون انحراف از آن تدوين ش��ود. 
شايان ذكر اس��ت مهلت قانوني تدوين آئين نامه مذكور تا 21 شهريور 

ماه 1401 است

  گزارش  یک

تأثير رايزنان اقتصادي بر ص�ادرات و تجارت 
يك موضوع اثبات شده در سطح دنياست، اما 
موضوعي كه در ايران كار را تا حدودي سخت 
كرده عدم هم افزايي اس�ت. كارمنداني كه به 
عنوان رايزن به كشورهاي هدف اعزام مي شوند، 
معمولاً در معرض يك موضوع اقتصادي كلان 
و همچنين در معرض فس�اد ق�رار مي گيرند. 
به گزارش نبض صنعت، ساجد نيک مهر، رئيس 
كميسيون مقررات زدايي كنفدراسيون صادرات 
ايران حضور رايزنان بازرگاني را در كشورهاي هدف 
ضروري دانست و اظهار داشت: در شرايط تحريمي 
اينطور نيست كه درخواستي به ايران منعكس و 
طرف تجاري پيدا شود. در حقيقت پيچيدگي هاي 
همكاري به قدري زياد ش��ده كه فرد رايزن حتماً 
بايد مجرب و كاركشته باشد و حداقل يكبار اين 

پروسه را طي كرده باشد. 
وي با بيان اينكه رايزنان دولتي معمولاً در معرض 
فس��اد اقتصادي قرار مي گيرند، افزود: ما در حال 
حاضر در تعدادي از كش��ورهاي همسايه رايزن 
داريم و در تعدادي هم راي��زن نداريم. هر يک از 
كشورهاي بازار هدف سيستم هاي بانكي متصل 
به سوئيفت و سيستم هاي بانكي مشخصي دارند و 
به راحتي نمي توانيم اسناد و هويت قابل اعتماد و 

ساختار مورد نياز را تهيه كنيم. 
رئيس كميس��يون مقررات زدايي كنفدراسيون 
صادرات ايران اظهار كرد: كارمنداني كه به عنوان 
رايزن به كشورهاي هدف اعزام مي شوند، معمولاً 
در معرض يک موضوع اقتصادي كلان و همچنين 

در معرض فساد قرار مي گيرند. 
نيک مهر در م��ورد نق��ش رايزن��ان بازرگاني در 
افزاي��ش عملكرد صادراتي كش��ور گف��ت: تأثير 
رايزنان اقتصادي بر صادرات و تجارت يک موضوع 

اثبات شده در سطح دنياست، اما موضوعي كه در 
ايران كار را تا حدودي سخت كرده عدم هم افزايي 

است. 
وي با بيان اينكه ديدگاه اقتصادي سفراي ما كمي 
ضعيف اس��ت، افزود: البته در س��ال هاي اخير با 
تشكيل معاونت اقتصادي در وزارت امور خارجه 
اين فرآيند كمي تغيير كرده و سفرا تقويت شدند، 
اما به دليل ادغام وزارتخانه ها و كمبود بودجه در 
موضوع رايزن ها عقب گرد داش��تيم و متأس��فانه 

تجربيات خود را هم از دست داديم. 
نيک مهر اظهار كرد: آنچ��ه در مورد دفاتر تجاري 
و رايزنان بايد رعايت ش��ود، اين است كه قواعد و 
س��اختارهاي داخلي را به طور كامل بشناسند و 
م��وارد را در داخل كش��ور و در تعاملات خارجي 

اصلاح كنند. 

   دفاتر توس�عه تج�ارت در مجارس�تان 
راه اندازي مي شود

عبدالوهاب سهل آبادي، رئيس خانه صنعت، معدن 
و تجارت ايران در مورد رويكرد جديد وزارت صمت 
و تأثير آن بر افزايش صادرات گفت: توليدكنندگان 
ايراني طي دو سه سال اخير بيشتر به دنبال توليد 
كالاهاي صادرات محور بودند تا در بازارهاي جهاني 
امكان رقابت داشته باشند كه البته امروزه توليد ما 

هم از نظر كمي و هم كيفي مطرح است. 
وي افزود: يک زماني ما امكان رقابت كمي با چين 
و رقابت كيفي با ديگر كشورهاي پيشرفته صنعتي 
دنيا را نداشتيم، اما در حال حاضر در اين حوزه به 

درجه و رتبه خوبي رسيده ايم. 
رئي��س خانه صنع��ت، مع��دن و تج��ارت ايران 
يادآور ش��د: قرار بود بخش��ي از درآمد حاصل از 

هدفمندكردن يارانه ها به تولي��د اختصاص داده 
ش��ود، اما با گذش��ت 14 س��ال از اين موضوع نه 
تنها يک ريال هم به كم��ک صنعت نيامده، بلكه 

حاشيه هايي هم براي آن ايجاد شده است. 
سهل آبادي در مورد وعده تخفيف هاي مالياتي به 
بخش توليد گفت: بهتر است دولتمردان واحدهاي 
توليدي را ك��ه نيروي كارش��ان را جذب و حفظ 

كردند يا افزايش دادند تشويق كنند. 
وي همچنين در پاس��خ به اين سؤال كه رتبه بندي 
صادركنندگان تا چه حد در افزايش صادرات غيرنفتي 
و افزاي��ش كيفي ص��ادرات غيرنفتي مؤثر اس��ت، 
اظهاركرد: در حال حاضر عمده واحدهاي توليدي 
ما كوچک و متوسط هستند كه بايد اينها را دريابيم و 
اگر هم قرار باشد رتبه بندي كنيم بايد ببينيم كه آيا 

اينها در رتبه بندي قرار مي گيرند يا خير. 
رئيس خان��ه صنعت، مع��دن و تج��ارت ايران از 
راه اندازي دفاتر توسعه تجارت در برخي كشورها 
از طريق خانه هاي صنع��ت و معدن و با همكاري 
سازمان توس��عه تجارت س��خن گفت و افزود: ما 
دفاتر توسعه تجارت را در كشور عراق، تركيه، دبي 
راه اندازي كرديم كه در مجارس��تان هم در حال 

مذاكره و راه اندازي اين دفاتر هستيم. 
سهل آبادي، كاركرد توسعه تجارت در كشورهاي 
هدف را بسيار مؤثر و مثبت ارزيابي كرد و گفت: اين 
دفاتر تجاري هيچ بار مالي براي دولت ندارند و از 

سوی بخش خصوصي هم ايجاد مي شوند. 
وي تصريح ك��رد: رايزنان ما در س��فارتخانه هاي 
بيشتر سياس��ي هس��تند و ما به دنبال رايزناني 
هستيم كه بيش��تر كار اقتصادي انجام دهند و با 
تغيير دولت جابه جا نشوند. ارتباطات اين رايزنان 
بايد با صادركنندگان خوب باشد و بازار دو طرف 

را هم بشناسند. 
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